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“ElVall d’Hebron fa més assajos clínics
que tots els hospitals d’Escòcia junts”

En el marc del vintè aniversari delVHIR,
Josep Comella, director del centre,
explica com treballen i quin és el model
que volen seguir per continuar sent un
referent internacional.

Pregunta.Tot just finalitzael termini
d’inscripció al programa de formació
PhD4MD.Com sorgeix la idea d’aquest
programa?

Resposta. Neix de les relacions entre
els grups de recerca de quatre centres,
com són el Centre de Regulació
Genòmica (CRG),l’Institutd’Investigació
Biomèdica (IRB Barcelona), l’Institut
d’Investigacions BiomèdiquesAugust Pi
iSunyer (Idibaps) i elValld’HebronInsti-
tut de Recerca (VHIR).A partir d’aquí es
decideix formalitzar aquesta relació i
impulsar el programa.

P. En què consisteix PhD4MD?
R. Consisteix fonamentalment en la

unió dels projectes dels equips bàsics
amb els equips clínics que conformen
aquests quatre centres i,a més,hi desti-
nem una persona perquè pugui fer el
doctorat.Aquesta persona és un metge
que ha acabat la seva formació especia-
litzada.

P.Quins objectius persegueix aquest
programa?

R.Ésunprogramaque téencompte la
relaciódelsequipsbàsicsambelsclínics
i la formació d’investigadors amb un

perfil mèdic d’alta especialització. És
molt important destacar que aquest
tipus de perfil d’investigador és molt
escàs al nostre país; per això volem fer
formació específica.

P. El VHIR apropa la indústria a la
innovaciódelshospitalsicentresd’inves-
tigació catalans i fins ara no es feia
aquesta transferència. Creu que és un
tema de desconeixement del personal?

Joan Comella, director del Vall d’Hebron Institut de Recerca (VHIR), davant del mateix hospital, amb motiu de les
celebracions del vintè aniversari.
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R.La recerca que es fa alVHIR és una
recerca aplicada. Té com a base els
mateixosmalaltsperòtotelconeixement
que es genera en aquesta recerca
acabava només publicat en revistes
científiques, quan tothom sap que un
coneixement aplicat té un alt potencial
degenerarriquesasiestàcompartitamb
la indústria. Des de fa quatre anys, hem
decidit apostar per la relació amb la
indústria de tal manera que els projec-
tes es puguin traslladar al mercat.

P. Com ho fan?
R. Al llarg d’aquests dos anys hem

col·laborat amb la gran indústria
farmacèutica, tancant acords per fer
assajos clínics.Vall d’Hebron sol fa més
assajos clínics que tots els hospitals
d’Escòcia junts.Les principals empreses
farmacèutiquesensconsiderenunhospi-
taldereferènciaperprovarelsseusnous
fàrmacs.Això suposa un autèntic privi-
legi tantper larecercacomper lesperso-
nes que poden beneficiar-se del fàrmac
cinc anys abans del que estarà disponi-
ble de forma regular.

P.ElVHIRcelebraelseuvintèaniver-
sari. En què creu que ha canviat
aquesta institució des que vostè la
presideix?

R. Crec que expliquem molt millor el
que fem.Ho hem d’explicar perquè som
una institució pública i una part molt
important del nostre finançament ve
d’impostos. Hem de ser capaços de
transmetre la utilitat i la importància
que té aquesta recerca.
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Creen una enquesta en línia per detectar
necessitats tecnològiques en salut

Amb l’objectiu de conèixer les necessi-
tats tecnològiques de pacients i cuida-
dors en l’àmbit sanitari, el Consell
Consultiu de Pacients de Catalunya
(CCPC) ha creat una enquesta en línia.
Aquesta nova eina s'impulsa juntament
amb la FundacióTicSalut i és el resultat
de la petició expressa dels mateixos
pacients.“Els pacients han observat que
no tot el que ofereixen les noves tecnolo-
gies en el sistema de salut els pot resul-
tar útil ni tot el que necessiten hi és”, va
destacar RoserVallès,directora general
d’Ordenació i Regulació Sanitàries del
Departament de Salut i secretària del
CCPC.“Esvanoferir16pacients interes-
sats a formar grup i treballar en aquest
tema. Es van reunir amb els represen-
tants del TicSalut i junts van elaborar
aquestaenquesta,queformapartdelpla

estratègic del CCPC”, va explicarVallès,
qui també va destacar que el pla
estratègic del CCPC té vuit línies i totes
les accions relacionades en donar
resposta a les necessitats de pacients i
famílies s'engloben en la tercera línia,
com és el cas de la carpeta “La meva
Salut” i de la nova enquesta en línia.

L’enquesta, nova eina del CCPC
L’enquesta “Els pacients i les TIC en la
cura de la seva salut” consta de trenta-
sispreguntesrepartidesensisblocs,que
fan referència,entre altres,a la interac-
ció amb els professionals sanitaris, els
tràmits electrònics, les consultes sobre
temesdesaluta laxarxa,etc.L’enquesta
es pot respondre a través del web del
Canal Salut. Segons Vallès, els resultats
es faran públics en un mes aproximada-
ment.“Un cop feta l’explotació de dades
i tinguem els resultats començarem a
definir i implementar accions concretes

segons el resultat d’aquesta enquesta”,
va dirVallès, qui també va destacar que
aquesta enquesta es presenta com
l’espaid’interseccióentreallòqueneces-
sita el pacient amb el que està fent,
actualment, el professional mèdic
relacionat amb les noves tecnologies.

Vallès va recordar que el CCPC és el
precursor d'iniciatives i d'eines per als
pacients fetes amb els pacients. “A la
Unió Europea valoren molt el que estem
fent des del CCPC perquè som els únics
que realment estem fent una actuació
clara i definida amb la participació dels
pacientsen lespolítiquesdesalut”,vadir.
Vallès tambévadestacar l'estructuradel
CCPC com a model referent. “Tenim un
feedback del pacient cap a l’Administra-
ció, i a la inversa, de forma continuada i
estable que està creixent molt i, gràcies
a la col·laboració i el treball en equip,
estan sortint noves idees que es duran a
terme en els propers mesos”.

RoserVallès, directora general d’Ordenació i Regulació
Sanitàries del Departament de Salut i secretària del CCPC.
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